
  اگر ممكن اس�ت بفرمایید از چه تاریخي در كشور آلمان 
مشغول تحصیل و چگونه وارد تشكّل هاي دانشجویي ایراني 

مقیم این كشور شدید؟
در اس��فند 58، بعد از پيروزي انقلاب، ب��راي ادامه تحصيل به 
كش��ور آلمان عزيمت كردم و در همان اياّم عي��د 58 در بدو ورود، 
مهمان يکي از دوستان بودم. پيش از اين در ايران با ايشان دوستي 
و آشنايي داشتم. در دو هفته اول ورودم به آلمان به مناسبت جشن 
سال نو مراسمي در آمفي  تئاتر دانشگاه برگزار شد. چون در آن مقطع 
اطلاعي از جنبش دانشجويي نداشتم به اتفاق همين دوستم در آنجا 
حضور پيدا كردم. در آن جلسه كه تماماً حرف هاي ضد انقلاب و ضد 
نظام زدند، تئاتر و سرود داشتند. آنها در تئاترشان صراحتاً اهانت هايي 
به امام كردند. در آنجا با عده اي مواجه ش��ديم كه اعتراضشان را به 
صورت جدي نشان دادند. از آن لحظه بود كه متوجه شدم بچه هاي 
همفکري هستند كه مي توانم با آنها ارتباط داشته باشم. از آن جلسه 
بيرون آمدم و مستقيماً به سمتي كه آن آقايان اعتراض كرده بودند و 
به منزل شخصي به نام آقاي پايا كه بعدها با ايشان ارتباط قوي داشتم 
رفتم. از آنجا با بچه هاي اتحاديه انجمن هاي  اسلامي دانشجويان در 
اروپا آش��نا ش��دم. در همان مقطع اقدام به توزيع زندگي نامه شهيد 
اندرزگو در بين بچه هاي اتحاديه كردم. آنجا نقطه شروع همکاري ام با 

اتحاديه انجمن  هاي اسلامي دانشجويان در اروپا بود. 
  گرایش فكري  گروهي كه فرمودید ضد انقلاب بودند چه 

بود؟
اواخر س��ال 58 و اوايل س��ال 59 هنوز جبهه ها مشخص نشده 
بود. تمام گروه هاي چپ و منافقين با هم جلس��ه برگزار مي كردند. 
ب��ا وجودي  كه در درون با هم اختلافاتي داش��تند، اما در آن مقطع 
در مبارزه با نظام همگي با هم متحد بودند. ما ش��اهد بوديم كه در 
بين آنها هم انش��عاباتي صورت مي گرفت. مثلاً در سالن غذاخوري 
دانشگاه كه ظهرها محل حضور همه دانشجوها بود و همه گروه ها ميز 
كتاب داشتند. در آن مقطع ايراني هاي زيادي براي تحقيق به آلمان 
مي آمدند و در آنجا براي خود يارگيري مي كردند. اوايل س��ال 59 تا 
اواخر آن سال مسئله خاصي نبود. هرچه جلوتر مي رفتيم و به سال 
60 رس��يديم، سالي كه منافقين در ايران مسائلي را به وجود آورده 
بودند، طوري كه در سال 61-60 اين مسائل به اوج خود رسيده بود، 
اين قضايا اثرات خود را در اروپا و آلمان هم گذاشت. يعني ما ظهرها 
ش��اهد درگيري هاي بسيار شديدي در س��الن غذاخوري دانشگاه، 
من��زا بوديم؛ به ح��دي كه درگيري فيزيکي انجام مي ش��د. از آنجا 
مرزبندي هاي گروه هاي چپ و منافقين با يکديگر پررنگ تر مي شد. 

حتي يادم هست در آن دوره بين كمونيست هايي كه در آنجا حضور 
داشتند  اكثريت و اقليت شکل گرفته بود. اكثريتشان به حزب توده 
گرايش يافته بودند و مي خواس��تند قدري خودشان را به ما نزديک 
كنند و اقليتش��ان همچنان تندروي هايش��ان را ادامه مي دادند. اين 
قضايا به تحولاتي كه در داخل كشور رخ مي داد برمي گشت. هرچه 
خشونت ها در داخل افزايش مي يافت در آنجا هم اثر مي گذاشت. اگر 
اش��تباه نکنم سال 60 يا 61، درگيري بسيار شديدي در شهر ماينز 
آلمان داشتيم كه حدود 80 نفر از افراد اتحاديه دستگير و روانه زندان 
ش��دند. تعداد زيادي از آنها بعد از ش��ش ماه حبس از آلمان اخراج 
شدند. آن ماجرا اوج درگيري ها بود. البته جا دارد قضيه كالبد شکافي 
شود كه آيا ضرورتي داشت. چون آن درگيري باعث شد ما نيروهاي 

زيادي را از دست بدهيم و ضعيف شويم. 
  درگیري بین اتحادیه و منافقین بود؟

درگيري بين بچه هاي اتحاديه و مجموعه ضد انقلاب منافقين 
و چپي هايي بود كه در ش��هر ماينز آلمان بودند. منافقين و چپي ها 
در آنجا پايگاه  هاي عجيبي داش��تند و در آن شهر بچه هاي اتحاديه 
را خيلي اذيت مي كردند. بچه ها هم تصميم گرفتند و از ش��هرهاي 
مختلف جمع ش��دند و در آنجا حضور يافتند كه منجر به درگيري 
ش��د و نهايتاً هشتاد و خرده اي از بچه ها دستگير و شش ماه زنداني 

شدند. 
  آیا این گروه ها با داخل هم ارتباط تشكیلاتي داشتند؟

ما از آن جنبه و درون آنها اطلاعي نداريم كه ارتباطشان با داخل 
كش��ور چگونه بوده است، ولي جالب اس��ت به نکته اي اشاره كنم. 
همان طور كه در اتحاديه قبل و بعد از انقلاب اتفاق افتاد، در سال هاي 
60، 61 طي��ف جديدي به اتحاديه آمدند. آنها جواناني بودند كه به 
تازگي به آلمان رفته بودند و مس��ئوليت ها و مديريت اتحاديه را به 
دست گرفتند. هر سال در مسجد امام علي)ع( در هامبورگ كنگره اي 
برگزار مي ش��د. اين كنگره بعدها در انگليس برگزار ش��د.  مديريت 
اتحادي��ه يک مجموع��ه 4، 5 نفره بود. تا آنجاي��ي كه حضور ذهن 
دارم يک نفر مس��ئول تشکيلات، يکي مسئول امور مالي و يک نفر 
مسئول ارتباطات بود. بودجه از داخل تأمين مي شد چون ما درآمدي 
نداشتيم. در آن مقطع بين بچه هاي اتحاديه هم دو دستگي به وجود 
آمد؛ بين بچه هاي قديم و جديد، اما اين طور نبود كه بچه هاي قديم 
بخواهند چوب لاي چرخ بچه ه��اي جديد بگذارند. با اين حال اين 
دودستگي بود و همه از آن اطلاع داشتند. البته بخشي از آن به نحوه 
عملکرد بچه هاي قديم و قدري تندروي بچه هاي جديد برمي گشت. 
اگر مي شد اينها را با هم تلفيق كرد چه بسا مي شد اتحاديه را بهتر 

مديريت كرد. به هر حال اتحاديه دست بچه هاي جديد افتاد و بعد 
از آن اتفاق ماينز به وجود آمد كه عرض كردم اين قضيه محل تأمل 

است. چه بسا ما مي توانستيم آن هزينه را در اتحاديه نکنيم. 
  اتحادیه انجمن هاي اس�لامي در اروپا بخصوص در آلمان 
ك�ه با آن س�ر و كار داش�تید، به جز انس�جام مختصري كه 
طبیعت هر تش�كلي است و بین اعضاي خود ایجاد مي كند، 

چه كاركردهایي داشته است؟
در آلمان كاركردهاي خوبي داش��ت. ما اس��مي ب��ه نام قدس 
داش��تيم. نش��رياتي كه تحت عنوان اتحاديه انجمن هاي اس��لامي 
دانش��جويان در اروپا چاپ مي شد، به اسم قدس بود. همه اتفاقاتي 
كه داخل كشور مي افتاد، سريعاً از طريق ميزهاي كتابي كه در سالن 
غذاخوري دانشگاه هر روز برپا مي شد به دانشجويان خارج از كشور 
اطلاع رس��اني مي ش��د. اين حداقل كاري بود كه انجام مي گرفت. از 
دوران دانشجويي ام بيش از 20 سال مي گذرد. از اين رو اطلاعاتم در 

اين باره ضعيف شده است. 
  از چه سالي؟

از س��ال 67 كه به ايران برگشتم. الان نزديک به 22 سال از آن 
زمان مي گذرد.  نشريه اي بود كه يادم نيست دو هفته يک بار يا ماهي 
يک بار منتشر مي شد. در آن نشريه مقالات خوبي به چاپ مي رسيد 
و دو باره آنها تکثير مي گرديد.  يکي از كارهايي كه مي كرديم اين بود 
كه اتفاقاتي را كه مهم بود و مي بايست به اطلاع آلماني ها هم برسد به 
زبان آلماني، تحت عنوان آرم قدس كه آرم نشريه مان بود و مربوط به 
اتحاديه انجمن هاي اسلامي دانشجويان در اروپا بود، در سطح وسيعي 
در آلمان پخش مي كرديم. يکي از مأموريت هايمان اين بود كه وقتي 
اطلاعيه يا اعلاميه اي چاپ مي شد و آنها در سطح وسيعي در سراسر 
ش��هرهاي آلمان و اروپا و در هر كش��وري به زبان آن كشور ترجمه 
مي شد را پخش كنيم. آنها ارسال مي شد و ما شبانه در صندوق هاي 

پستي خانه ها مي انداختيم. 
  چه مواردي در خاطرتان هست؟ 

در باره روز قدس و موضعگيري هايي از جانب امام بود.
  در حقیقت شما نوعي بازوي دیپلماسي عمومي جمهوري 

اسلامي در آنجا بودید. 
تقريباً مي ش��د گفت كه ما چني��ن كاري انجام مي داديم. البته 
طبيع��ي هم بود ما توقع نداش��تيم آلماني ها دغدغ��ه خواندن اين 
مطالب را داش��ته باشند، ولي بعداً براي اينکه ببينيم چقدر از اينها 
براي مطالعه از صندوق پستي برداشته شده و چقدر از آنها دور ريخته 
شده است، به مجتمع هاي مسکوني سركشي مي كرديم در آنجا افراد 

 اصل درگيري ها 
در اروپا و آلمان با منافقين بود

روايت مهندس مهدي كاشاني نژاد از تحركات 
جنبش دانشجويي در آلمان

 محمدمهدي اسلامي 

اگرچه ورود به پنجاه سالگي در سن رسمي مهندس مهدي كاشاني نژاد ثبت مي گردد، اما هنگامي كه براي مصاحبه در برابر او نشستيم، 
شور جواني دوران دانشجويي در تکلم و برخوردهايش همچنان موج مي زد. او كه اينک در مجموعه مديران وزارت صنايع و معادن 
قرار دارد، روزهاي دانشجويي خود را در دهه اول انقلاب در آلمان گذرانده است و از فعالين جنبش هاي دانشجويي اروپايي بوده است.
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زيادي بودند. ما سطل هاي زباله را نگاه مي كرديم. چون معمولاً وقتي 
چيزي از صندوق برمي داشتند و به دردشان نمي خورد در سطل زباله 
كنار صندوق مي انداختند. بررسي مي كرديم تا ببينيم چقدر از آنها 
را برده اند. اگر 10درصد آنها را هم مي بردند براي ما كافي بود. حتي 
ما اين كار آماري را هم انجام مي داديم تا ببينيم چه استقبالي از اين 
اطلاعيه ها شده اس��ت. يکي از كاركردهاي اتحاديه در اروپا انسجام 
بخشيدن به مجموعه دانشجويان ايراني طرفدار نظام در كل شهرهاي 
آلمان بود. چون شهرهاي آلمان دانشگاه هاي مختلف و دانشجوهاي 
همفکر و طرفدار نظام داش��ت آنها بايد از كانالي مديريت مي شدند. 
اتحاديه چنين نقش��ي داش��ت. هر چند ماه يک بار سمينارهاي دو 
س��ه روزه در شهرهاي بزرگي كه مساجد خوبي داشت مثل مسجد 
امام علي)ع( در هامبورگ، يکي از مس��اجد اهل سنت در مونيخ يا 
مس��جدي در آخن برگزار مي كرديم. س��خنران هاي خوبي از ايران 
مي آمدند. يادم مي آيد در مس��جد مونيخ در سال هاي 60، 61 بحث 

ولايت فقيه را داشتيم. احتمالاً عکس هاي آن زمان را دارم. 
  یادتان هس�ت در آن س�ال ها بازخ�وردي از ملت آلمان 
دریافت كرده باشید كه برایتان شیرین یا تلخ باشد. مقصود 
مطالع�ه جزوه هایي ك�ه پخ�ش مي كردید. آن ع�ده اي كه 
این جزوه ها را مي بردند و مي خواندند چه واكنش�ي نش�ان 

مي دادند. آیا در این باره خاطره اي دارید؟
نه. اگر هم بوده باشد الان حضور ذهن ندارم. 

  یكي از تشكیلاتي كه در آلمان بسیار فعال بود، منافقین 
بود. بعداً هم بخش هایي از قس�مت هاي تشكیلاتي ش�ان را 
به آلمان منتقل كردند. چقدر نس�بت به عملكرد س�ازمان 

مجاهدین خلق اطلاع داشتید و رصد مي كردید؟
در حقيقت اصل درگيري ما در اروپا و آلمان با منافقين بود چون 
خيلي تند بودند. اثرات ضربه هايي هم كه در داخل خورده بودند در 

آنجا مي گذاشت و با ما برخورد مي كردند. 
  آیا در آنجا عملیات هم داشتند؟

عمليات زيادي داش��تند. درگيري ها و تهديده��ا زياد بود. يادم 
مي آيد كه وقتي مي خواس��تم امتحان كالج را در شهر گيسن آلمان 
بدهم، اينها وقتي مرا شناختند، چون امتحان از صبح تا بعدازظهر بود، 
بشدت فضا را برايم ناامن كردند. همين باعث شد كه از نظر روحي 
نتوانستم از پس آن امتحان بربيايم. بعد از آن هم دنبالم آمدند و در 
درگيري در حد كشتن، طوري كه همان جا گفتند: »ما نمي گذاريم تو 
سالم از اينجا بيرون بروي«، با من برخورد كردند. وقتي فضا را به اين 
صورت ديدم به مسئولين دانشگاه اطلاع دادم كه اينها قصد درگيري 
دارند و ممکن است اتفاقاتي بيفتد. آنها هم گفتند: »باشيد تا موقع 
رفتن با هم برويم.« يکي از بچه هاي ايراني كه در آنجا با ايشان آشنا 
شدم و اين آشنايي همچنان ادامه دارد، ماشيني داشت. به من گفت: 
»با هم با ماش��ين من بيرون مي رويم.« مي خواهم خدمتتان عرض 
كنم اگر آن روز تدبيري نينديش��يده بودم و موضوع را به مسئولين 
دانشگاه نگفته بودم و آن ايراني هم نبود، مي بايست با قطار مي رفتم 
و قطعاً آن روز اتفاقات ناخوشايندي برايم مي افتاد چون درگيري هاي 

ما با منافقين شديداً فيزيکي شده بود. 
  آیا در این درگیري ها شهید هم دادید؟

نه. ش��هيد نداش��تيم، ولي در درگيري ها دست و سر شکسته 
و چنين صدماتي را داش��تيم كه اوج آن به زندان افتادن هش��تاد و 

خرده اي نفر از بچه هاي اتحاديه در قضيه ماينز بود. 
  منافقی�ن چ�ه ارتباطات تش�كیلاتي داش�تند. ج�دا از 
اختلال های�ي كه مي فرمایید چه كارهای�ي مي كردند؟ مثل 
اینكه خانواده تعدادي از اعضایشان را به آلمان منتقل كرده 

بودند. آیا این دانشجوها همكاري  و پشتیباني مي كردند؟
به آن صورت از درون آنها اطلاعاتي ندارم، ولي فعاليت هايش��ان 
بيشتر در قالب برگزاري ميزهاي كتاب در مراكز شهرها و همين طور 
راهپيمايي هاي��ي بود كه مي كردند. البته ناگفته نماند در س��ال 59 
سلطنت طلب ها در ش��هر بن پايتخت آلمان )كه آن موقع پايتخت 
آلمان بن بود( راهپيمايي اي برگزار كردند. چون در آن مقطع هنوز 
مرزبندي ها شفاف و روشن نشده بود، بچه هاي اتحاديه، منافقين و 
چپ همگي در مقابل سلطنت طلب ها وارد صحنه شده بودند. در آنجا 
با سلطنت طلب ها درگيري  داشتيم كه پليس دو سه تا از بچه هاي ما 
را دستگير كرد. ما در مقابل ساختمان پليس آلمان تحصن كرديم 

و تا 12 شب طول كشيد. نهايتاً پليس آلمان بچه هاي ما را آزاد كرد 
و ما برگش��تيم.  البته در مقابل آنها ما هم آن اوايل راهپيمايي هاي 
زيادي در بن و هامبورگ مي كرديم. سعي اتحاديه بر اين بود به هر 
مناسبتي كه هست راهپيمايي در يک شهر برگزار شود. پررنگ  ترين 
راهپيمايي ما راهپيمايي روز قدس بود كه در آن ترک ها و عرب ها هم 
شركت مي كردند. يادم مي آيد در كلن، هامبورگ و برلين راهپيمايي 

برگزار شد.
  ش�ما در این راهپیمایي ها قوي تر نشان داده مي شدید یا 
منافقین؟ یعني انعكاس موافقین انقلاب بیشتر بروز و ظهور 

داشت یا منافقین؟ 
الان نمي توانم مقايسه كنم، ولي منافقين در آنجا فقط به صورت 
منافقين ديده نمي شدند، بلکه به عنوان گروه هاي ضد انقلاب بودند 
كه تعدادشان كم هم نبود. اين گروه ها مشتمل بر اقليت و منافقين و 
همه نوع گروه هايي در آنجا مي شدند. قطعاً تعداد آنها بيشتر از ما بود، 
ولي نمي شود منافقين را در مقايسه با بچه هاي اتحاديه تقسيم بندي 
كنيم چون آنها با وجودي كه در درون اختلافات زيادي با هم داشتند، 

ولي در مقابله با نظام در ظهور و بروز متحد بودند. 
  آیا از چهره هاي ش�اخص دوره ش�ما كه بع�داً در نظام به 

جایگاهي رسیدند در خاطرتان هست؟  
بين بچه هاي اتحاديه انجمن  هاي اسلامي دانشجويان در اروپا كه 
بعد از فعاليت هاي دانشجويي شان در ايران مسئوليتي بر عهده بگيرند 
نداشتيم. يکي از بچه هاي آن زمان در اتحاديه كه مربوط به بچه هاي 
قبل از انقلاب بود، آقاي دكتر نواب بود كه بعد از انقلاب اولين و دومين 
دوره س��فير ايران در آلمان بود. بعد از اينکه به ايران برگش��ت معاون 
وزارت اقتصاد و دارايي ش��د، بعد ه��م در وزارت صنايع بود. در حال 
حاضر ايشان بازنشسته شده است. يکي ديگر از كساني كه از بچه هاي 
اتحاديه و نسل قبل از انقلاب بود، آقاي كاشفي معاون حزب مشاركت 
بود. نمي دانم الان هنوز هم در اين س��مت هست يا نه. با ايشان آشنا 
هس��تم و ارتباط دارم. ايشان مدير عامل پخش و پالايش وزارت نفت 
بود. شب هاي جمعه بچه هاي آلمان دور هم هستند. در يکي از همين 
جلس��اتي كه چند سال پيش داش��تيم، بحثم با ايشان بالا گرفت. با 
اينکه خيلي با هم رفيق هستيم گفتم: »راجع به مسئله كمبود بنزين 
بايد در آن زماني كه محدوديت نداش��تيم به فکر مي افتاديد و كاري 
انج��ام مي داديد.« دقيقاً همزمان با دولت آق��اي احمدي نژاد و بحث 
س��هميه بندي بنزين و آن قضايا بود. در آنجا انتقاد شديدي به آقاي 
كاش��في كردم. ايشان گفت: »بله، ما در آن مقطع روي آن فکر كرده 
بوديم، ولي به خاطر اينکه توجيهي نداشت انجام نداديم.«  يک نفر هم 
به نام آقاي احمد طالبي يا طالب زاده بود. دو سال پيش حين تماشاي 

تلويزيون متوجه شدم ايشان در هوا و فضا مسئوليتي دارند. 
  س�ؤالم این بود كه ش�ما و هم دوره اي هایتان در سال هاي 
بحراني نظام یعني از پیروزي انقلاب تا پایان جنگ، در آلمان 
مشغول تحصیل بودید. آیا حضور قشري از بچه هاي معتقد به 
انقلاب و نظام در آلمان در آن سال ها و بازگشت این افراد به 

ایران دستاورد ویژه اي هم داشت؟
اول بايد گفت كه آيا اين انس��جام و تش��کيلاتي كه در آنجا بود 
براي بچه ها و نظام كاربردي داش��ت و آيا بچه ها و نظام توانس��تند 
از آن بهره اي ببرند؟ به نظر من هم بچه ها و هم نظام توانس��تند از 
اين تشکيلات استفاده كنند. چون محملي شد تا دانشجويان طرفدار 
نظام و بچه  مس��لمان ها بتوانند تحت عن��وان اتحاديه انجمن هاي 
اسلامي دانش��جويان در اروپا دور هم جمع ش��وند. اگر اين تشکل 
نبود معلوم نبود ما گرفتار چه مش��کلات فکري مي ش��ديم. عرض 
كردم از ايران افراد زيادي به آنجا مي آمدند. يادم هس��ت آقاي دكتر 
شريعتمداري مدير مسئول روزنامه كيهان در بسياري از سمينارهاي 

آن حضور مي يافت. اگر اش��تباه نکنم ايشان بحث ولايت فقيه را در 
يکي از سمينارها در مسجد مونيخ با يکي از بچه هاي اتحاديه مطرح 
مي كردند. طبيعي است آن مجموعه محمل خوبي براي دور هم جمع 
كردن بچه ها و همچنين براي نظ��ام بود. نظام از طريق اين بچه ها 
مي توانس��ت و توانست خود را نش��ان بدهد. وگرنه اگر اين اتحاديه 
و فعاليت  اين بچه ها نبود نظام هم در اروپا شناس��انده نمي ش��د. به 
نظ��ر من براي نظام و بچه ها در آن مقطع خ��وب بود. پس از پايان 
تحصيلات به ايران آمدند تا بتوانند كاري داش��ته باشند و خدمتي 
كنند. طبيعي اس��ت هركس در پستي قرار گرفت و خدمتي انجام 
داد، ولي اين طور كه به دليل فعاليت هاي سياسي كه در آنجا داشتند 
حمايت شدند،  نبود.  اين هزينه معنوي كه انقلاب كرد تا يکسري از 
معتقدينش خارج از مرزهاي اين كشور بودند دستاوردي داشت. در 
دوران سازندگي عده اي ولو چهره شاخصي نشدند در سطوح مياني 
فعاليت هاي��ي كردند.  بله. بخصوص بچه هايي كه در آلمان تحصيل 

كردند در صنعت افراد كاربردي بودند. 
  رشته شما چیست؟

مهندسي مکانيک. 
  گرایش؟ 

سرويس و نگهداري ماشين آلات.
  یعني كاملاً كاربردي است.

بله. هنوز هم با خيلي از آن دوستان ارتباط داريم و به مناسبت هاي 
مختلف دور هم جمع مي ش��ويم. هركدام از اينها مسئوليت اجرايي 
دارند. بچه هاي اتحاديه انجمن هاي اسلامي دانشجويان در اروپا افراد 
اجرايي شدند و بچه هاي اتحاديه در امريکا بيشتر پست هاي سياسي 
را به دس��ت گرفتند. آنهايي كه در امريکا بودند به خوبي همديگر را 
حمايت مي كردند، ولي بچه هاي اتحاديه در اروپا نه آن حمايت را از 

همديگر داشتند و نه كسي بود كه از آنها حمايت كند. 
  در آنجا دفاع مقدس چه تصویري داشت. دیدگاه آنها در 

مورد این جنگ چه بود؟ 
م��ا در آن مقطع از بچه هاي اتحاديه دوس��تاني را داش��تيم كه 
تحصي��ل را رها كردند و براي جنگ به ايران برگش��تند. پس از آن 
ماندند و سپس دو باره برگشتند. وظيفه ما در آنجا اطلاع رساني بود. 
اين كار را در قالب اطلاعيه هايي تحت عنوان قدس انجام مي داديم. 
طبيعي بود در آن مقط��ع در باره جنگ، در اروپا و آلمان تأثيرگذار 
نبوديم چون اروپا تماماً پش��ت عراق ب��ود. از اين رو عملاً ما بر افکار 
عمومي تأثيرگذار نبوديم. فقط به ص��ورت موردي اطلاعيه هايي را 
در سطح جامعه آلمان پخش مي كرديم تا قدري ذهنيتشان نسبت 
به جنگ روش��ن تر شود. در راس��تاي كمک هايي كه در اين زمينه 
مي كرديم يادم هس��ت فيلم هاي جنگ را براي مسلمان هاي ترک 
و عرب در مس��اجد و جاهاي مختلفشان پخش و قدري روشنگري 
مي كردي��م. بعداً ب��راي كمک به جبهه ها دارو جمع آوري و ارس��ال 
مي شد. كمک هاي ما در اين سطح بود، ولي كلاً افکار عمومي و رسانه 

در اختيار غرب عليه ايران و به نفع عراق بود. 
  در مجموع جبهه مس�لمان ها با ش�ما بود ی�ا منافقین؟ 
منظورم این اس�ت كه در كشورهاي مسلمان مثل تركیه كه 
فرمودید یا كشورهایي كه در آن مقطع مسلمان بودند بیشتر 

موافق شما بودند یا گروه منافقین؟
بيشترين قشر مسلمان در اروپا بخصوص آلمان ترک هاي تركيه 
هستند. آنها در آن مقطع زماني كه لائيک ها در تركيه حاكم بودند 
چندان اهل سياس��ت نبودند. آنها فقط نماز جمعه هايشان را برگزار 
مي كردند و روزه هايشان را مي گرفتند. طيفي از ترک ها بودند كه اگر 
اشتباه نکنم به آنها گراولت ها يعني گربه هاي خاكستري مي گفتند. 
اينها خيلي تند و با ما همراه بودند. يادم هست بعداً سر ميز كتاب هايي 
كه داشتيم با اينها هماهنگي كرده بوديم و اينها به حالت آماده باش 
به س��الن غذاخوري دانشگاه مي آمدند تا چنانچه بين ما و منافقين 
درگيري ايجاد شد به كمک ما بيايند. ساير ترک ها دنبال زندگي شان 
بودند. در عالم سياست نبودند. در اتحاديه بچه هاي آذري زبان داشتيم 
كه در جمع اينها به زبان آذري صحبت مي كردند و فيلم هاي انقلاب 
و جنگ را نشان مي دادند و شاهد بوديم تحت تأثير قرار مي گرفتند 
و گريه مي كردند. گاهي كم��ک مالي هم مي كردند. در جمع اينها 
مي ش��د گفت ترک ها با ما بودند. آنها اصلاً با منافقين و ضدانقلاب 

همراهي نمي كردند. 

   شهید بهشتي در هامبورگ   
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